

“မြန်မာနိုင်ငံရှိ ပဋိပက္ခများကြောင့် ထိခိုက်ခံစားရသူများအတွက် အကူအညီများ၊ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုများနှင့် ရေရှည်ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ချက်များလိုအပ်”

(ရန်ကုန် - ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ မေလ ၁၄ ရက်) - လူသားချင်းစာနာမှုအရေးကိစ္စများဆိုင်ရာ လက်ထောက် အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်နှင့် အရေးပေါ် အခြေအနေကယ်ဆယ်တုံ့ပြန်ရေးဆိုင်ရာ ဒုတိယ ညှိနှိုင်းရေးမှူး အာရ်ဆူလာမူလာသည် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ခြောက်ရက်တာလာရောက်ခဲ့သည့်ခရီးစဉ်အပြီးတွင် မြန်မာ နိုင်ငံတဝန်း၌ ပဋိပက္ခများကြောင့် ထိခိုက်ခံစားရသူများနှင့် ထိခိုက်လွယ်သည့် အခြေအနေရှိသူများ အတွက် အသက်ကယ်ဆယ်ရေးဆိုင်ရာ လူသားချင်းစာနာမှုအကူအညီများနှင့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုများကို ရေရှည် ဖြည့်ဆည်းပေးရန် လိုအပ်နေမှုအား အလေးပေး ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ မစ္စမူလာက နိုင်ငံတော်အစိုးရအနေဖြင့် မိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများ၊ ထိခိုက်ခံစားရသူများ အားလုံးနှင့် ဆက်လက်လက်တွဲ ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် နေရပ် စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်မှု အခြေအနေအတွက် ရေရှည်တည်တံ့မှုရှိသည့် ဖြေရှင်းချက်များကို ရှာဖွေရန်တိုက်တွန်း ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ မစ္စမူလာက နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်နေရသူများသည် ၎င်းတို့ ဆန္ဒအတိုင်း လွတ်လပ် စွာဆုံးဖြတ်လျက် လုံခြုံမှုရှိစွာ၊ ဂုဏ်သိက္ခာရှိစွာဖြင့် နေရပ်ပြန်နိုင်ရန် သို့မဟုတ် ၎င်းတို့ဆန္ဒရှိသည့် အခြား နေရာများတွင် အခြေချနေထိုင်ရန် အခွင့်အရေးရှိကြောင်းကိုလည်း အလေးပေး ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

“ကျွန်မတို့ အနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံတဝန်းရှိ နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်သူလူဦးရေ ၂၇၀,၀၀၀ ကျော် အတွက် ဖြေရှင်း ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် နိုင်ငံတော်အစိုးရက ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့် နိုင်ငံအဆင့် မဟာဗျူဟာ ရေးဆွဲခြင်း အပေါ်ကြိုဆိုပါသည်။ နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်မှုကို ဖြစ်ပေါ်စေသည့် အဓိက အကြောင်းအရင်းများကို ဖြေရှင်း သောနည်းဖြင့်အကောင်အထည် ဖော်ရန် အလွန်အရေးကြီးပါသည်။ နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်သူ စခန်းများ ပိတ် သိမ်းခြင်းသည် လွတ်လပ်စွာသွားလာခွင့်ရှိမှု၊ ဝန်ဆောင်မှုများနှင့် အလုပ်ကိုင်အခွင့် အလမ်းများကို လက်လှမ်းမီ ရရှိမှုအခြေအနေများအား တိုးတက်အောင်ဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်ရမည်” ဟု မစ္စမူလာမှ ပြော ကြားခဲ့ပါသည်။

မစ္စမူလာသည် နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်သူ စခန်းများတွင် နေထိုင်နေရပြီး သွားလာခွင့် ကန့်သတ်မှုခံရသည့် အများစုမှာ ရိုဟင်ဂျာနှင့်ကမန်များ ဖြစ်သော နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်သူ လူဦးရေ ၁၂၈,၀၀၀ အပါအဝင် လူသားချင်းစာနာမှု အကူအညီလိုအပ်နေသူ လူဦးရေ ၇၀၀,၀၀၀ ကျော်ရှိသည့် ရခိုင်ပြည်နယ်သို့ သွားရောက်ခဲ့ ပါသည်။ “နေရပ်စွန့် ခွာတိမ်းရှောင်မှုဖြစ်ပြီး ခုနစ်နှစ်ကြာမြင့်ပြီးနောက်တွင် စခန်းများရှိ အခြေအနေမှာ ပိုမို ယိုယွင်းလာလျက်ရှိပြီး၊ နေထိုင်ရန်မသင့်တော်သည့်၊ခက်ခဲသည့် အခြေအနေမျိုး ဖြစ်နေပါသည်” ဟု မစ္စမူလာ ကပြောခဲ့ပါသည်။ “လွတ်လပ်စွာသွားလာခွင့်နှင့် ပညာရေး၊ ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများအား ၎င်းတို့ လက်လှမ်း မီမှုအတိုင်းအတာ ကန့်သတ်ခံထားရသည့် စခန်းများပြင်ပတွင် နေထိုင်သော မွတ်စလင်များအနေဖြင့်လည်း အလွန်ခက်ခဲသော အခြေအနေများကို ကြုံတွေ့နေရပါသည်” ဟု မစ္စ မူလာမှ ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

မစ္စူလာအနေဖြင့် ရခိုင်ပြည်နယ်ဆိုင်ရာအကြံပေး ကော်မရှင်၏ အကြံပြုချက်များနှင့်စပ်လျဉ်းပြီး ဆောင်ရွက်ချက်များ၏ အရေးပါမှုကိုလည်း တွေ့မြင်သိရှိခဲ့ပါသည်။ “နိုင်ငံတော်အစိုးရ အနေဖြင့် ရခိုင်ပြည်နယ်ဆိုင်ရာ အကြံပေးကော်မရှင်၏ အကြံပြုချက်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး၊ နေရပ် စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်မှုနှင့် ထိခိုက်လွယ်သည့်အခြေအနေများကို ဖြစ်ပေါ်စေသည့် အဓိကအကြောင်းအရင်းများကို ဖြေရှင်း နိုင်ရန်အတွက် ကျွန်ုပ်တို့ အတူတကွ ဆက်လက်လုပ်ဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်” ဟု မစ္စူလာက ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

မစ္စူလာအနေဖြင့် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရခိုင်တပ်မတော်တို့ အကြား ဖြစ်ပွားသည့် တိုက်ပွဲများကြောင့် လွန်ခဲ့သည့် ခြောက်လအတွင်း လူဦးရေ ၃၀,၀၀၀ ကျော်နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်ရသော အခြေအနေများ အပေါ် အထူးပင် စိုးရိမ်ပူပန်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ “ကုလသမဂ္ဂအနေဖြင့် ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်နေသော အဖွဲ့များအား ၎င်းတို့ လေးစားလိုက်နာရမည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာ ဥပဒေကို လေးစား လိုက်နာခြင်းဖြင့် အရပ်သားများအား ကာကွယ်ပေးရန်နှင့် လူသားချင်းစာနာမှု အကူအညီပေးရေး သွားလာခွင့်အား ခွင့်ပြုပေးရန် တိုက်တွန်းပါသည်” ဟု မစ္စူလာမှပြောကြားခဲ့ပါသည်။ မစ္စူလာအနေဖြင့် နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်ရသူများအတွက် အစိုးရနှင့်ဒေသတွင်း အကူအညီပေးရေးအဖွဲ့များက အကူအညီပေး ပေးအပ်မှုဆိုင်ရာ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ချက်များကို အသိအမှတ်ပြုပြောကြားခဲ့ပြီး၊ အကူအညီပေးရေးတုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ချက်များကို တိုးမြှင့်လုပ်ဆောင်နိုင်ရန် ကုလ သ မဂ္ဂနှင့် နိုင်ငံတကာ အကူအညီပေးရေး မိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများမှ ဆက်လက်ကူညီဆောင်ရွက်လိုပါကြောင်းကိုလည်း ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

လက်ရှိဖြစ်ပေါ်နေသည့် နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်မှု အသစ်အား တုံ့ပြန် ဆောင်ရွက်ရန်နှင့် လာမည့် ခြောက်လအတွင်းတွင်ထပ်မံပေါ်ပေါက်လာမည့် လိုအပ်ချက်အသစ်များကို ဖြည့်ဆည်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းရေးရုံး၊ မှီခိုခန့်ခွဲသည့် အရေးပေါ် တုံ့ပြန်ရေး ပဟိုရန်ပုံငွေ (CERF)နှင့် မြန်မာနိုင်ငံလူသားချင်း စာနာမှုဆိုင်ရာ ရန်ပုံငွေ (MHF) တို့ကို ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ အရင်းအမြစ်များအား စုစည်းဆောင်ရွက်သော နည်းလမ်း များအနေဖြင့် အသုံးပြုနိုင်ကြောင်း မစ္စူလာမှ ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

မစ္စူလာအနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံတွင် အကူအညီပေးရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသော လူသားချင်း စာနာမှုဆိုင်ရာအကူအညီပေးရေး အဖွဲ့အစည်းအများအပြားထံမှ ထိခိုက်ခံစားရသောလူထုထံသို့ သွားရောက် အ ကူအညီပေးရာတွင် ရှုပ်ထွေးပြီး အကန့်အသတ်များရှိသော လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ၎င်းတို့၏ စိုးရိမ်မှုများကို ကြားသိခဲ့ရပါသည်။ အကူအညီလိုအပ်နေသူအားလုံးထံ ၎င်းတို့လိုအပ်သည့် အကူအညီများကို တပြေးညီဘက်လိုက်မှု မရှိပဲပေးအပ်နိုင်ရေးကို သေချာစေရန် ရှင်းလင်းလွယ်ကူပြီး၊ လိုက်လျော ညီထွေမှုရှိသော နည်းလမ်းတစ်ခုဖြင့် ဆောင်ရွက်ရန် အရေးကြီးကြောင်း မစ္စူလာမှ အလေးပေး ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

အရေးပေါ် တုံ့ပြန်ရေးဆိုင်ရာ ဒုတိယ ညှိနှိုင်းရေးမှူးသည် ကချင်ပြည်နယ်ရှိ ပဋိပက္ခများကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်ရသူများထံသို့ လည်းကောင်း၊ ပြန်လည်နေရာချထားသော နေရာသို့လည်းကောင်း သွားရောက်ခဲ့ ပြီး၊ နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်သူများ၊ ၎င်းတို့ကိုလက်ခံထားသည့် ဒေသခံ ရပ်ရွာလူထုများအား လူသားချင်း စာနာမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများ ပေးအပ်နေသည့် ဒေသတွင်းအဖွဲ့ အစည်းများ မှ ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် တွေ့ဆုံခဲ့ ပါသည်။

“ကချင်ပြည်နယ်ရှိ လူသားချင်း စာနာမှုဆိုင်ရာ အခြေအနေများမှာ စိန်ခေါ်မှုများ အဖြစ် ဆက်လက်ရှိနေ သော်လည်း ဒေသတွင်းနှင့် နိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်းများအကြား အားကောင်းစွာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု ပေါ်တွင်အခြေ ခံသည့် လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာအကူအညီပေးရေးလုပ်ငန်းများမှာ ဆက်လက်လည်ပတ်လျက်ရှိပါသည်” ဟု မစ္စူလာမှ ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ မစ္စူလာ အနေဖြင့် မြန်မာ့တပ်မတော်မှ ကချင်ပြည်နယ်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်တို့တွင် ဖွန့်လကန်အထိ နှစ်လထပ်တိုး၍ အပစ်အခတ်ရပ်စဲခြင်း ကြေငြာချက်အားကြိုဆို

ပါကြောင်း ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ မစ္စမူလာအနေဖြင့် အဆိုပါ အပစ်အခတ်ရပ်စဲခြင်းကြေငြာချက်ကို ထပ်မံ အချိန်တိုးမြှင့်သွားရန် မျှော်လင့်ပါကြောင်းကိုလည်း ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

“ကချင်ပြည်နယ်တွင် လူတိုင်းက ၎င်းတို့ အိမ်ပြန်နိုင်ရန်အတွက် ငြိမ်းချမ်းရေးကို အထူးပင်လိုလားကြောင်း ပြောသည် ကို ကြားသိခဲ့ရသည်” ဟု မစ္စ မူလာမှ ပြောခဲ့ပါသည်။

အရေးပေါ်တုံ့ပြန်ရေးဆိုင်ရာဒုတိယညှိနှိုင်းရေးမှူးအနေဖြင့် နေပြည်တော်တွင် နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၊ လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီး ဒေါက်တာ ဝင်းမြတ်အေးတို့နှင့် တွေ့ဆုံခဲ့ပါသည်။ ထိုသို့ တွေ့ဆုံရာတွင် လူသားချင်း စာနာမှုဆိုင်ရာ အကူအညီလိုအပ်သည့် အခြေအနေများ၊ အကူအညီ အများဆုံးလိုအပ်နေသူများအတွက် ရေရှည်တည်တံ့ တုံ့သော ဖြေရှင်းချက်များ ရရှိအောင် ဆောင်ရွက်ရာတွင် လက်တွဲ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအား တိုးမြှင့်ခြင်းဖြင့် အတူတကွ နည်းလမ်းရှာဖွေ လုပ်ဆောင်ရန် အမြင်ဖလှယ်၊ ဆွေးနွေးခဲ့ပါသည်။

မစ္စမူလာအနေဖြင့် ဘေးအန္တရာယ်ကြိုတင်ပြင်ဆင်ရေးနှင့် တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ရေးကို တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်ခြင်း နှင့် စပ်လျဉ်း၍လည်း ဆွေးနွေးခဲ့ပါသည်။ “မြန်မာနိုင်ငံသည် ကမ္ဘာပေါ်တွင် ဘေးအန္တရာယ်ကြုံတွေ့နိုင်ခြေအများ ဆုံးရှိသည့် နိုင်ငံများတွင် ပါဝင်ပါသည်။ ၂၀၀၈ ခုနှစ် ဆိုင်ကလုန်းနာဂစ် ဒဏ်ကိုခံစားခဲ့ရသည့် အချိန်မှ စတင်ပြီး နိုင်ငံတော် အစိုးရအနေဖြင့် ဘေးအန္တရာယ်ကြိုတင်ပြင်ဆင်ရေးနှင့် တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ရေးကို တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက် မှုနှင့် စပ်လျဉ်းပြီး များစွာ ဆောင်ရွက်ခဲ့ပြီးဖြစ်ပါသည်” ဟုမစ္စ မူလာက ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ “ မြေငလျင်၊ ရေ ရေးကြီး၊ ရေလျှံခြင်း၊ ဆိုင်ကလုန်း မုန်တိုင်းအန္တရာယ်တို့ကို တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ရန် နိုင်ငံ၏ စွမ်းဆောင်ရည်ကို တည်ဆောက်ရန်အတွက် ကျွန်ုပ်တို့ အနေဖြင့် အ စိုးရပိုင်း မိတ်ဖက်အဖွဲ့ အစ ည်းများ ၊ ဘေးအန္တရာယ်ကြုံ တွေ့နိုင်ခြေများသည့် ရပ်ရွာလူထုများနှင့် လက်တွဲ ဆောင်ရွက်မှုကို ဆက်လက်တိုးမြှင့် သွားမည် ဖြစ်ပါ သည်” ဟု မစ္စ မူလာမှ ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

ထပ်မံသိရှိလိုပါက ဆက်သွယ်ရန်

- မြန်မာနိုင်ငံတွင် - နန်စီမက်နယ်လီ ၊ + ၉၅ ၇၉၇ ၀၀၀၇ ၈၁၅ ၊ nancy.mcnally@un.org
- နယူးယောက်တွင် - ရာဆယ်လ်ဂီကီ ၊ +၁ ၉၁၇ ၃၃၁ ၀၃၉၃ ၊ geekie@un.org
- ဂျန်တာတွင် - ယန်းစ်လာ့ခ် ၊ +၄၁ ၇၉ ၄၇၂ ၉၇၅၀ ၊ laerke@un.org